
تلاش اعضاي تيم 
شيوا نوروزي
     گزارش

مل�ي فوتس�ال 
بانوان براي زنده 
كردن پاداش دو سال قبل خود همچنان بي نتيجه 
مانده است. ارديبهشت سال 97 ملي پوشان ايران 
با هدايت شهرزاد مظفر براي دومين دوره متوالي 
قهرماني در قاره كهن را جشن گرفتند، اما از آن 
زمان تاكنون ميلياردها تومان خرج شده، اما نوبت 
به پاداش 22 ميليون توماني بانوان نرسيده است!
كسب دومين قهرماني پي در پي بانوان فوتسال 
كشورمان بازتاب گس��ترده اي در سطح آسيا و 
جهان داشت، اما تنها واكنش فدراسيون فوتبال 
به كسب اين افتخار وعده پاداش 22 ميليوني به 
اعضاي تيم ملي بود؛ وعده اي پوچ كه هرگز رنگ 
واقعيت به خود نگرفت. در دو سال گذشته يك 
نفر در ساختمان خيابان سئول پيدا نشده كه از 
حق قهرمانان آسيا دفاع كند و به علي كفاشيان، 
مهدي تاج و سايرين بگويد اگر خرده فرمايش هاي 
كي روش، ويلموت��س و آقايان ملي پوش پرمدعا 
تمام شد زحمت بكشيد و حق بانوان فوتساليست  
را هم بپردازيد. اوج تبعيض ها زماني عيان ش��د 
كه تنها چند ماه بعد از اي��ن قهرماني، چك 15 
ميليوني صادر ش��ده براي مدير رس��انه اي تيم 
كي روش بعد از بازي با تي��م محلات ترينيداد و 

توباگو منتشر شد. 
  كوچك جلوه دادن افتخاري بزرگ

فوتس��ال بانوان ايران سال هاس��ت كه در سطح 
بين الملل��ي حرف هاي زيادي ب��راي گفتن دارد 
و آس��يا ديگر براي شان كوچك اس��ت، اما گويا 

اين سطح از پيش��رفت براي خيلي ها قابل هضم 
نيس��ت و با بي توجهي به اين تيم قص��د نااميد 
كردن ملي پوشان را دارند. تيم ملي بانوان در سال 
2015 قهرمان قاره شده بود و فتح دوباره آسيا در 
س��ال 2018 مهر تأييدي بود بر شايستگي هاي 
فوتسال زنان كشورمان. مديران وقت فدراسيون 
كه اتفاقاً دوباره براي بازگشت به كار كمر همت 
بسته اند با غرور و ژست هاي پيروزمندانه از تكرار 
افتخارآفريني و تثبيت س��لطه فوتسال ايران در 
آسيا سخن مي گفتند. تصويب پاداشي برابر با تيم 
مردان از نظر آنها كاري بسيار بزرگ بود كه گذشت 
زمان ثابت كرد آقايان براي حرف و وعده هاي خود 
نيز ارزشي قائل نيستند. دو سال و دو ماه گذشته 
و تازه صوفي زاده، نايب رئيس بانوان فدراسيون به 
اين مهم پي برده كه »هر ك��دام از بازيكنان بعد 
از قهرماني آس��يا ارزش اجتماعي بالايي كسب 
كرد ه اند!« بايد تأس��ف خورد به حال مديري كه 
از پيشينه ملي پوش��ان و افتخاراتي كه قبلًا براي 
كش��ورمان به ارمغان آورده ان��د اطلاعي ندارد و 
تنها براي س��رپوش گذاشتن روي كم كاري هاي 
خود سعي مي كند تلاش هاي شبانه روزي اعضاي 
تي��م را كوچك جلوه دهد. س��ؤال اينجاس��ت؛ 
فوتساليستي كه درآمدي غير از ورزش حرفه اي 
ندارد و تنها اميدش پاداشي بوده كه بايد دو سال 
پيش دريافت مي كرده، حالا با همان 22 ميليون 
س��ال 97 چه بايد بكند، هرچند ك��ه ظاهراً قرار 

نيست همين هم دستش را بگيرد. 
   ارزش اجتماعي ما را نديدند

ملي پوش فوتس��ال بانوان از وعده هاي تبليغاتي 

مديران فدراس��يون فوتبال انتقاد كرد. فرش��ته 
كريم��ي كه تجربه كس��ب دو عن��وان قهرماني 
آس��يا را دارد در گفت وگو با »جوان« از دلسرد 
شدن ملي پوش��ان صحبت كرد: »فوتسال يك 
رشته تيمي است. همه عوامل از تيم و مديريت 
فدراسيون گرفته تا زحمتكشاني كه سالن را براي 
ما آماده مي كنند در اين قهرماني سهيم هستند. 
درست اس��ت كه گل ها و درخش��ش بازيكنان 
ديده مي شود، اما نبايد زحمات ديگران را ناديده 
گرفت. تيم بانوان هيچ وقت اهل اعتراض نبوده؛ 
س��ال 2015 تيم براي قهرماني اش 10 ميليون 
تومان پاداش گرفت، ولي تيم مردان 22 ميليون 
تومان! كلامي در مورد اين تبعيض حرف نزديم و 
حتي تشكر هم كرديم. اين بار خود فدراسيون از 
آقاي كفاشيان گرفته تا مهدي تاج و نايب رئيس 
بانوان تبليغات كردند و اعلام شد كه بدون اينكه 
فرقي بين تيم بانوان و آقايان باشد، 22 ميليون 
پاداش براي تيم بانوان در نظر گرفته شده است. 
قبل از مسابقات هم كسي حرفی از پاداش نزده 
بود و ما هم فقط هدفمان قهرماني آسيا بود كه 
محقق هم شد. به شخصه 22 ميليون تومان هيچ 
ارزش��ي برايم ندارد. آنقدر دلس��رد شده ايم كه 
فقط مي خواهيم اين دلخوري ها زودتر برطرف 
ش��ود و پاداش��مان را بدهند تا با آرامش بيشتر 
در اردوي تيم ملي حاضر ش��ويم و براي سومين 
قهرماني تمري��ن كنيم.« كريم��ي همچنين از 
اظه��ارات صوف��ي زاده، نايب رئيس بان��وان نيز 
انتقاد و عنوان كرد: »نايب رئيس بانوان گفتند ما 
ارزش هاي اجتماعي زيادي كسب كرديم. براي 

من جاي سؤال دارد؛ سال 2015 كه قهرمان آسيا 
شديم خانم صوفي زاده كجا مشغول به كار بودند 
كه ارزش هاي اجتماعي ما را ببينند. فوتس��ال 
ايران در سطح جهان مطرح است و خود آقايان 
مي گويند در جلسات AFC  همه فوتسال بانوان 
كش��ورمان را كه با حجاب قهرمان ش��ده است 

تحسين مي كنند.«
  تأسف مي خوريم

سرمربي اسبق تيم ملي فوتسال بانوان بي توجهي 
فدراس��يون در پرداخت پاداش ها را ناراحت كننده 
خواند. فروزان سليماني كه كسب عنوان قهرماني 
در آس��يا )2015( را به عنوان سرمربي در كارنامه 
دارد در گفت وگو ب��ا »جوان« اظهار داش��ت: »در 
س��ال 2015 بعد از قهرماني آس��يا ب��ا تلاش هاي 
نايب رئيس وقت خانم عرب عامري پاداش هايمان 
را دريافت كرديم. به نظر من ه��ر كس ديگري به 
غي��ر از خانم صوف��ي زاده الان نايب رئي��س بانوان 
بود قطعاً تاكنون پاداش قهرماني 2018 پرداخت 
ش��ده بود. نايب رئي��س فعلي در بح��ث مديريتي 
برش ندارد. از اين تأخير هم تأسف مي خوريم و هم 
خنده مان مي گيرد. در اين سال ها ميلياردها تومان از 
بيت المال خرج فوتبال شده است. دختران ملي پوش 
نه براي پاداش بازي مي كنند و نه برای پول، بلكه با 
جان و دل و عشق به فوتسال و فوتبال بازي مي كنند. 
خوشحالي مردم براي آنها از همه چيز مهم تر است. 
اگر قول داده ايد، چرا عمل نمي كنيد. 22 ميليون 
براي آنها كمترين پاداش است. دختران ما با حجاب 
اسلامي و با شرايط متفاوت نسبت به حريفان به اين 

افتخارات مي رسند.«
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سعيد احمدیان

ميلياردرهايفوتبالومردميكهنميبينند
مي خواهند تافته ج��دا بافته باش��ند؛ ريخت و پاش ه��ا و قراردادهاي 
ميلياردي شان از بيت المال س��بب ش��ده تصور كنند كه از دماغ فيل 
افتاده اند و خودش��ان را جدا از مردم عادي مي دانند. همين اس��ت كه 
رفتار متكبرانه شان هر چند وقت يك بار خبرساز مي شود، مانند اعتراض 
استقلالي ها به شرايط پرواز عصر سه شنبه شان به اهواز، پروازي كه آنها 
معتقد بودند كه فاصله گذاری اجتماعی رعايت نشده است، طوري كه 
انگار اين شرايط فقط براي آنها رعايت نشده و بقيه مردم اهميتي ندارند. 
فوتبالي ها در حالي انتظار دارند در روزهاي كرونايي در پر قو باشند كه 
همه كسب و كارها باز شده و مردم عادي به مراتب شرايط سخت تري 
براي رعايت پروتكل هاي بهداشتي دارند و برخلاف فوتباليست ها كه همه 
چيز براي مراقبت از كرونا مانند تونل ضدعفوني و تست كرونا رايگان در 

اختيارشان است، مردم عادي بايد از جيب خود هزينه كنند!

مدعيالعموم
پروندهفساددرفوتبالراپيگيريكند

عكس العمل مدعي العموم باعث ايجاد اميد 
بين اهالي ورزش و به خصوص كارشناسان 
و مديران عدالتخواه مبني بر اعاده حقوق 
عمومي و مجازات مجرمان شده و متقابلًا 
متخلفان و مجرمان حوزه فوتبال را نگران 
و آشفته كرده است. با وجود اين خدمت 
همكار عزي��زم، حضرت حجت الاس��لام 
منتظري ع��رض مي كنم كه اس��تحضار 
دارند كه در كميس��يون اصل 90مجلس 
نهم، پرونده اي با موضوع فساد در فوتبال 
رسيدگي شد كه حاصل بيش از سه سال تلاش كارشناسان، نمايندگان 
مجلس و خبرگان فوتبال بود كه در جلسه علني پنجم بهمن ماه 1394 
قرائت ش��د. در آن پرونده موضوعات مهمي از قبيل سوءاستفاده هاي 
مالي مرتبط با قراردادهاي فوتبال، جعل و استفاده از سند مجعول، رشاء 
و ارتشا، تباني، شرط بندي، دوپينگ، تصديق نامه هاي خلاف واقع، فرار 
مالياتي، مصرف الكل، نقض آش��كار قوانين و مقررات و ضعف مديريت 
در ورزش كشور من جمله اركان قضايي فدراس��يون فوتبال، عملكرد 
ضعيف و توأم با تبعيض فدراسيون فوتبال كه به نوعي به اين پرونده لقب 
جعبه سياه داده بودند مورد بررسي قرار گرفت كه در رسيدگي به اين 
پرونده اشخاصي تهديد شدند و فشارهاي زيادي در جهت عقيم كردن 
اين پرونده صورت گرفت. با اين حال گزارش تهيه، قرائت و مقرر ش��د 
پرونده براي رسيدگي به شكايات و اتهامات مديران فوتبالي به دستگاه 
قضايي ارسال شود. اكنون بيش از چهار سال از قرائت گزارش اين پرونده 
مي گذرد و اين موضوع قابل پيگيري است.  متأسفانه بسياري از اشخاصي 
كه در مظان اتهام بودند، در اين چهار س��ال ضمن اينكه در سمت هاي 
مديريتي به فعاليت ها خود ادامه دادند و ترفيع شغلي نيز گرفتند، بارها 

در رسانه ها و اظهارات خود اقدامات مجلس را به سخره گرفتند.

وزارتورزشازكشتيگيرانحمايتنميكند

كشتيفرنگيدرالمپيكخواهدماند
اتحاديه جهاني       خبر
كش��تي نسبت 
به انتش��ار خبر حذف احتمالي كشتي فرنگي از 
بازي هاي المپيك واكنش نشان داد. چندي پيش 
خبري مبني بر حذف رش��ته كش��تي فرنگي از 
المپيك جوانان و جايگزين شدن كشتي ساحلي 
منتشر شد كه برخي آن را زنگ خطر جدي براي 
اين رشته در سال هاي آتي خواندند. كمي بعد از 
اين خبر ناميك علي يف، سرپرس��ت فدراسيون 
كشتي آذربايجان و عضو كميته اجرايي اتحاديه 

جهاني كشتي نيز تير خلاص را شليك كرد و بر 
حجم نگراني اهالي كش��تي فرنگي افزود. اين 
مقام آذربايجاني از احتمال حذف كشتي فرنگي 
از بازي هاي المپيك 2024 پاريس خبر داد. در 
اين راس��تا نناد لالوويچ، رئيس اتحاديه جهاني 
كشتي با رد تمام شايعات در اين خصوص گفت: 
»اين مسئله اصلًا صحت ندارد و كشتي فرنگي 
از برنامه بازي هاي المپيك 2024 پاريس حذف 
نخواهد ش��د و حتي در س��ال هاي آينده نيز در 

برنامه بازي هاي المپيك خواهد بود.«

سال ها بود كه كمتر كسي سراغي 
ماني سعيدي
      بازتاب

از پيشكسوتان ورزش مي گرفت و 
تاريخ ورزش كش��ورمان مغفول 
مانده بود، اما در س��ال هاي اخير با راه اندازي م��وزه ملي ورزش و 
همچنين تالار مشاهير ورزش كه روز سه شنبه در تهران افتتاح شد، 
فرصت مناسبي براي آشنايي نسل جديد ورزشكاران با ميراثي كه به 
آنها رسيده، به وجود آمده است. رضا صالحي اميري، رئيس كميته 
ملي المپيك افتتاح تالار مشاهير ايران را فلسفه پر كردن گسست 
فرهنگي جامعه و هويت سازي مي داند: »دغدغه اي به نام گسست 
فرهنگي داريم و اگر به فكر رفع آن نباشيم به گسل تبديل مي شود و 
نسل جديد ريشه هاي خود را نمي شناسد، به علاوه بحث هويت سازي 
اهميت دارد و هويت چسب بقاي يك ملت است. هويت ريشه هاي 
بنيادي بقاي يك جامعه اس��ت. نس��ل امروز ريش��ه هاي خود را 
نمي شناسد و نمي داند اگر بهداد سليمي و عليرضا دبير مي درخشيدند 
به دليل وجود انسان هايي بود كه در گذشته بوده اند و به آنها كمك 

كرده اند. انگيزه تش��كيل اي��ن موزه كاهش گسس��ت فرهنگي و 
هويت سازي است.« رئيس كميته ملي المپيك با بيان اينكه اگر كسي 
مي خواهد ريشه ها و تبار ورزش ايران را بشناسد بايد به موزه ملي 
ورزش و تالار مشاهير بيايد، معتقد است كه با وضو بايد به اين محل 
وارد شد: »اين مكان كالبدي خش��ك و بي روح نيست، بلكه داري 
معرفت انسان هايي است كه با عرق جبين خود اين ملت را شاد كردند 
و افتخارات زيادي به ارمغان آوردند. در اين مكان روح پهلواني دميده 
مي شود و هر كسي وارد آن می شود بايد با وضو باشد و با صلوات وارد 
شود.« مسعود سلطاني فر، وزير ورزش هم با اشاره به تالار مشاهير، 
افتخارآفريني هاي ورزش را بعد از انقلاب چشمگير خواند: »ماحصل 
حضور ايران در 16 دوره المپيك، كس��ب 19 مدال طلا بود كه 15 
مدال طلا در هشت دوره بعد از انقلاب اسلامي به ارمغان آمده است. 
رش��د چهار برابري كس��ب مدال طلا ب��راي ايران نش��ان دهنده 
سرمايه گذاري نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران براي ورزش و 

قهرماناني است كه با عشق و علاقه افتخارآفريني كردند.«

تأكيد متوليان ورزش بر بازخواني تاريخ براي نسل جديد

قهرمانانامروز
قهرمانانديروزرابشناسند

عليرضا نجاتي، ملي پوش كشتي فرنگي       چهره
كشورمان از جمله ورزشكاراني است 
كه اين روزها در شرايط ويژه تمرين مي كند تا خود را آماده حضور در 
رقابت هاي انتخابي تيم ملي و متعاقب آن رقابت هاي جهاني كند. او 
مي گويد: »درست است كه ويروس كرونا تمام فعاليت هاي ورزشي 
را تحت الشعاع قرار داده و ورزشكاران كشورمان از فرم ايده آل فاصله 
دارند، اما اين شرايط بر تمام دنيا حاكم است و ساير كشورها هم 
تقريباً ش��رايطي مش��ابه ما دارند. ما رقابت هاي سخت 
انتخابي تيم ملي را در پيش داريم، هدف من موفقيت 
در المپيك 2021 توكيو است و به خوبي مي دانم كه 
براي رسيدن به اين هدف بايد از هر فيلتري كه كادر 
فني مقابلم ق��رار مي دهد با موفقي��ت عبور كنم. 
آمادگي حضور در هر مسابقه اي را دارم و دست هر 
حريف��ي را ب��ه گرمي مي فش��ارم، اما مش��كل ما 
رقابت ه��اي انتخابي نيس��ت، بلك��ه بي توجهي  
مسئولان به ورزشكاران مدال آور است. المپيك 
توكيو در راه اس��ت و كش��تي گيران هم مانند 
سنوات گذشته بيشترين شانس را براي كسب 
مدال دارند، اما وزارت ورزش و جوانان نه تنها 
گام��ي در بالا ب��ردن روحيه كش��تي گيران 
برنداشته، بلكه دو سال است جوايز من و ساير 

كشتي گيران هم پرداخت نشده است.«

پاداشكوچكقهرمانانبزرگرانمیدهند
2سال گذشت، فريادرسي نيست؟

بارسايپساكروناسرحالنيست
كيكه ستين، سرمربي بارسلونا با وجود پيروزي يك بر صفر تيمش مقابل 
بيلبائو اذعان كرد كه بارس��لونا در زمين مش��كلاتي دارد. بارسا به لطف 
گل راكيتيچ تعويضي موفق ش��د س��ومين پيروزي خود در چهار بازي 
پساكرونايش را به دست آورد و به صدر جدول بازگردد، اما نمايش درخشاني 

در هفته سي و يكم مقابل بيلبائو نداشت. 
در بازي با بيلبائو، كيكه ستين سرمربي بارسا در حالي براي اولين بار پس از 
شروع مجدد لاليگا از مثلث گريزمان، سوارز و مسي در خط حمله استفاده 
كرد كه نتيجه نااميدكننده بود، چراكه هيچ ك��دام از مهاجمان موفق به 
گلزني نشدند. لوئيس سوارز كه پس از پنج ماه دوري از ميادين و از شروع 
مجدد لاليگا توانسته به ميادين بازگردد، هنوز موفق به گلزني نشده است. 
او برابر مايوركا، لگانس، سويا و بيلبائو نتوانسته گل بزند كه برای مهاجمی 

چون او اتفاقی عادی نيست.   
شرايط گريزمان نيز اسفبارتر است. ستاره فرانسوي پس از بازگشت لاليگا 
نتوانس��ته گلزني كند. مس��ي پس از وقفه لاليگا در هر چهار بازي بارسا 

90دقيقه در زمين بوده و دو گل نيز به مايوركا و لگانس زده است.  
ستين درباره مشكلات بارسا در بازي هاي دوران پساكرونايي لاليگا گفت: 
»وقتي تيم رقيب فضاي خيلي كمي در اختيار شما مي گذارد بايد دقيق و 
چابك باشيد. ولي ما از زمان بازگشت مجدد لاليگا از اين نظر دچار ضعف 
بوده ايم. البته كار در اين شرايط ساده نيست و ما روي هم رفته با كمبودهايي 
مواجه هستيم و نمي توانيم آنطور كه انتظار داريم، بدرخشيم. با اين حال 
حريفانمان هم در اين ميان نقش مهمي دارند. آنها با تلاش زياد حداقل فضا را 
در اختيار ما مي گذارند و باز كردن آرايش فشرده آنها براي ما دشوار است.«

دنیا حیدري

نسلجديدورزش
پايكلاسدرسپيشكسوتانبنشيند

چند وقتي است كه از پيشكسوتان ورزش بيشتر از گذشته ياد مي شود 
و حمايت هايي كه از سوي برخي متوليان ورزش صورت گرفته، آنها را 
نسبت به قبل دلگرم تر كرده است. راه اندازي موزه ملي ورزش و تقدير از 
مدال آوران و قهرمانان پيشكسوت كه بهانه اي براي دورهمي پيشكسوتان 
مي شود، از جمله برنامه هايي است كه قهرمانان ديروز را دلخوش كرده كه 
فراموش نشده اند. در اين مسير هم كميته ملي المپيك پيشگام بوده و 
فعاليت هاي قابل توجهي در اين حوزه در دو سال اخير صورت گرفته كه 
به گفته آنها سبب شده دل شان شاد شود. به هر حال قهرماناني كه امروز 
موي شان سپيد و قامت برخي شان خم شده، روزگاري براي خودشان يك 
ورزشكار درجه يك بودند كه بارها توانستند پرچم ايران را درمسابقات 

جهاني، المپيك و آسيايي بالا ببرند و حس غرورآميزي را رقم بزنند. 
در چنين شرايطي كمترين انتظاري كه از مسئولان ورزش مي رود توجه 
و حمايت از اين قهرمانان است كه جواني شان را پاي افتخارآفريني براي 
ايران گذاشتند. هرچند اقداماتي كه در دو س��ال اخير در حوزه توجه به 
پيشكسوتان انجام شده قابل تقدير است و بايد ادامه پيدا كند، اما چنين 
برنامه هايي، آن هم از سوي برخي متوليان ورزش به تنهايي كافي نيست 
و بايد در زمينه حمايت و دلجويي از پيشكس��وتان يك برنامه گسترده و 
هدفمند داشت تا چنين اقداماتي مقطعي و محدود نباشد و با تغيير مديران 
بايگاني نشود. به هر حال اگر ورزش ايران در دنيا به افتخاراتي رسيده و در 
برخي رشته ها توانسته در بين كشورهاي ديگري سري بين سرها بلند كند، 
به واسطه درخشش قهرماناني اس��ت كه مدال هاي رنگارنگي را در تاريخ 

رقابت هاي المپيك، جهاني و آسيايي براي كشورمان كسب كرده اند. 
حال كه اين قهرمانان به سن ميانسالي يا كهنسالي رسيده اند، بر تمام متوليان 
ورزش ضروري است كه نسبت به حمايت و رسيدگي به اين قهرمانان كم 
نگذارند. علاوه بر كميته ملي المپيك كه در دو سال گذشته توانسته با برگزاري 
برنامه هاي مختلف، دل پيشكسوتان را به دست بياورد، ساير بخش ها از وزارت 
ورزش گرفته تا فدراسيون ها و باشگاه ها نيز بايد در اين بخش فعال شوند و 
براي حمايت از پيشكسوتان و استفاده از تجربه آنها برنامه هاي مختلفي را 
طرح ريزي كنند و همه چيز در اين راستا محدود به برنامه هايي كه كميته ملي 

المپيك و صندوق حمايت از پيشكسوتان انجام مي دهند، نباشد. 
در اين راس��تا ضروري اس��ت كه علاوه بر حمايت هاي معنوي و مالي از 
پيشكسوتان كه در چند وقت اخير با شدت بيش��تري از سوي متوليان 
ورزش پيگيري مي ش��ود، در حوزه هاي ديگر نيز براي استفاده از تجربه 
پيشكسوتان و معرفي آنها به نسل جديد قهرمانان برنامه ريزي كرد. اگرچه 
در اين زمينه فعاليت هايي به صورت محدود در حال اجراست، اما بايد براي 

گسترش چنين برنامه هايي اقدامات بيشتري را برنامه ريزي كرد. 
يكي از مهم ترين موضوعاتي كه رئيس كميته ملي المپيك در روز افتتاح 
تالار مشاهير به آن اشاره كرد عدم شناخت نسل جديد ورزشكار از نسل 
قديم و مدال آور گذشته بود. اين موضوع يكي از مهم ترين ضعف هايي 
است كه ورزش با آن درگير است و وزنه بردار يا كشتي گيري كه امروز 
دوبنده تيم ملي را مي پوشد، كمتر با قهرماناني كه جا پاي آنها گذاشته 

آشناست و شناختي از آنها ندارد. 
البته راه اندازي موزه ملي ورزش و تالار مش��اهير تا اندازه اي می  تواند به 
شناخت نسل جديد از قهرمانان موس��پيده كرده كمك كند، اما چنين 
حركتي به تنهايي كافي نيس��ت. در اين زمينه فدراسيون ها و باشگاه ها 
مي توانند با برگزاري جلس��ات مستمر بين پيشكس��وتان و ورزشكاران 
زمينه اي را فراهم كنند كه نسل جديد علاوه بر آشنايي با پيشكسوتان 
با استفاده از تجربه اي كه از آنها به نسل جديد منتقل مي شود، بتواند در 
مسابقات جهاني، المپيك و آسيايي موفق تر عمل كند. قطعاً افزايش ارتباط 
نسل قديم و جديد قهرمان و مدال آور، علاوه بر دلگرمي موسپيدكرده هاي 
ورزش مي تواند براي نسل فعلي قهرمانان نيز درس هاي زيادي را به همراه 

داشته باشد و كارنامه درخشان تري را براي شان در مسابقات رقم بزند.

هت تريك در رد اساسنامه فوتبال از سوي فيفا
سهلانگاريفدراسيوندرانجاماصلاحات

پيش نوي�س اصلاح ش�ده اساس�نامه فدراس���يون فوتبال بار 
ديگر برگش�ت خورد و اين اتف�اق نش�ان داد كه تم�ام هم و غم 
آقايان در س�اختمان س�ياهرنگ خيابان س�ئول برط�رف كردن 
مشكلات و تصويب اساس�نامه اي پربار و بي نقص نيست كه مدام 
شاهد ارس�ال اساس�نامه اصلاح ش�ده و بازگش�ت آن هستيم!

آخرين باري كه اساسنامه اصلاح شده فدراسيون فوتبال به فيفا ارسال شد با 
ايرادهاي پرشماري برگشت خورد. فدراسيون بين المللي فوتبال 9 خرداد ماه 
طي نامه اي به فدراسيون فوتبال ايران فرصتي يك هفته اي براي برطرف 

كردن ايرادات موجود در پيش نويس اساسنامه اين فدراسيون داد. 
فيفا در ايرادات پرشماري كه گرفته بود، خواستار مشخص شدن دقيق محل 
كمك هاي دولتي و نيز قطع دخالت دولت و مقامات ايران در فوتبال ايران 
شده بود. يكي از مهم ترين ايرادهاي فيفا به اساسنامه فدراسيون فوتبال ايران 
به ماهيت غيردولتي اين نهاد اداره كننده فوتبال و نقش پررنگ وزير ورزش و 
جوانان و معاونان وي به عنوان نمايندگان دولت مربوط مي شد. ايراد دوم كه 
راهبردي تر و اصولي تر به شمار مي رفت، مربوط به ماده اول اساسنامه جديد 
بود، جايي كه فدراسيون فوتبال »نهاد عمومي غيردولتي« ناميده شده است. 
فيفا و كنفدراسيون آسيا چنين تعريفي را مصداقي از دخالت طرف سوم 
در اين ورزش تفسير كرده  بودند و خواستار ارائه توضيحات كامل تری شده 
بودند كه نبي از ساختار حقوقي فدراسيون از برطرف كردن آن خبر داده 
بود: »استقلال اركان قضايي، انتخاباتي و تركيب اعضاي مجمع به عنوان 
بخش هاي عمده ايرادات وارده به اساسنامه بود كه حل شده است. در واقع 
ما موارد مدنظر فيفا را رعايت كرديم. البته وزارت هم در اين زمينه همراهي 
خوبي داشت. انتخاب رؤساي كميته هاي قضايي و حسابرسي نيز به مجمع 
محول شد. در بخش ماهيت فدراسيون نيز مطابق قوانين كشور عمل كرديم 

و قطعاً موضوعات و ايرادهاي فيفا حل و فصل خواهد شد.«
    

دبيركل فدراس��يون فوتبال تأكيد داش��ت كه فيفا در اين بخش نقش 
مشاوره اي دارد و فعلًا اساس��نامه را تأييد نمي كند و وقتي اساسنامه از 
فيفا بازگشت، ظرف يك ماه آينده به مجمع ارائه مي شود و در صورت 
تأييد، مجدداً به فيفا مي رود. براي بار سوم هم اساسنامه مورد تأييد فيفا 
قرار نگرفت و باز هم براي اصلاحات بيشتر برگشت داده شد. در ارسال 
اوليه از سوي فدراسيون، فيفا پاسخ داد كه خواسته هايش تأمين نشده 
و فدراس��يون را ملزم كرد تا پنجم خرداد ماه براي اصلاح بندهاي مورد 
نظر فيفا، اقدامات لازم را انجام ده��د. ايراداتي كه البته تا حدود زيادي 
برطرف شد كه مهم ترين آن بدون ترديد حذف وزير بود، اما اين بار هم 
فيفا ايراداتي را به اساسنامه فدراسيون وارد و تأكيد كرده كه لازم است 
اصلاحات براي رعايت كامل الزامات فيفا انجام شود و تنها تا هشتم تير ماه 
به فدراس��يون فرصت داده تا تغييرات مورد نظرش را اعمال كند. فيفا 
موافقتش را با حذف وزير ورزش و جوانان و معاونش از مجمع انتخاباتي 
و حضور آن دو به عنوان عضو افتخاري اعلام كرده، اما ايرادات قابل توجه 
ديگري را در ادامه آورده كه نيازمند اصلاح و بازنويسي چند باره است. 
اين بار اما گفته مي شود كه بعد از سه بار برگشت خوردن اساسنامه، فيفا 
در اين نامه نيز تهديد كرده كه در صورت عدم اصلاح موارد مورد نظرش 

اين موضوع را به مقامات ذي ربط ارجاع خواهد داد. 
    

چند هفته قبل در نامه فدراس��يون به فيفا اينگونه اس��تدلال شده بود 
كه اين مجموعه با عنايت به قوانين داخلي »نهاد عمومي غيردولتي« 
است. در اين راستا نيز از كميته ملي المپيك نام برده شده بود كه چنين 
ساختاري دارد و از سوي نهاد بين المللي متناظرش هم مورد تأييد قرار 
گرفته است. در نامه اخير فيفا با رد استدلال هاي مطرح شده مبني بر 
»نهاد عمومي غيردولتي« اعلام شده كه اين نهاد بين المللي به مقررات 
داخلي و ملي احترام مي گذارد، اما كميته مل��ي المپيك ايران در نهاد 
متناظر بين المللي خود به عنوان »يك س��ازمان مس��تقل غيردولتي 
غيرانتفاعي« به ثبت رسيده است. به همين دليل، فدراسيون فوتبال نيز 
بايد چنين ساختار حقوقي را به ثبت برساند و آن را به فيفا اطلاع  دهد. 

    
مهم ترين مسئله اي كه در نامه نگاري هاي اخير فدراسيون فوتبال ايران با 
فيفا به نظر مي آيد اين است كه گويي نامه نگاران اطلاع درستي از ساختار 
حقوقي كميته ملي المپيك نداش��ته اند يا فيفا را نهادي تصور كرده اند 
كه امكان بررسي و جس��ت وجوي اطلاعات را ندارد، فيفا تأكيد دارد كه 
اساسنامه جديد با محوريت تغيير س��اختار حقوقي فدراسيون فوتبال 
به »غيردولتي و غيرانتفاعي« بايد تا هشتم تيرماه اصلاح و ارسال شود. 

ايراداتي كه اگر برطرف نشود بدون ترديد مشكل ساز خواهد بود.

عبدالرحمن شاه حسيني

 رئيس پيشين كميته 
انضباطي فدراسيون فوتبال


